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 Forslag til: Inatsisartutlov nr. xx af xx.xx 2016 om alkoholholdige drikke  
(Naalakkersuisoq for Sundhed og Nordiske anliggender) 

 

Siumut vil takke for Naalakkersuisuts forslag om alkoholholdige drikke og har følgende 

bemærkninger til forslaget. 

Hvad skal vi tilpasse os til? Til turisterne? Eller til lokale forhold? 

Her i landet er vi ved at tilpasse os til turismen og vort lands økonomi har behov for dette. Derfor 

skal der også være plads til hotelbranchens udmeldinger ved udformningen af lovforslaget. 

Selvfølgelig skal loven afspejle de lokale forhold og når man ønsker at bane vej for dette, er det 

vigtigt at man har fleksible løsninger. 

Siumut lægger vægt på et sundt liv. At man er et godt eksempel over for vore børn og unge med 

sunde rammer. Sunde vilkår og rammer samfundet må have forret. 

Siumut skal med glæde melde, at vi er tilfredse med at alkoholforbruget fortsat er på vej ned. Vi 

skal på denne anledning rose samfundet. Vi er af den overbevisning at udviklingen af denne tendens 

bør være vedvarende. Siumut skal derfor opfordre, at der etableres flere ”klinikker” til afvænning.   

Misbrug af alkohol og euforiserende stoffer her på Grønland er de største sundhedsproblemer, idet 

dette har stor indflydelse på samliv samt psykiske problemer. Misbrug er den almindeligste grund 

til at børn, unge samt familier kommer i problemer. En af vore største opgaver ligger i, at holde 

disse nede på et absolut minimum.  

Efter gennemgang af lovforslaget vil vi herefter fremkomme med de passager vi kan godkende og 

de passager vi føler kan justeres. § 2. I stedet for at sætte volumenprocenten på 0,0 bør vi fastholde 

den nuværende volumenprocent.  

§ 18, Siumut ønsker at forslaget om længere åbningstider for værtshuse debatteres indgående i 

udvalgene. Siumut finder før vi kommer med vores tilkendegivelse, at kommunerne internt vurderer 

denne og at det holdes åbent, at branchen høres, og at der regionsvist afholdes seminarlignende 

møder. 

§ 24, Siumut kan ikke være med på dette, Siumut ønsker at der i tråd med i dag er kommunerne som 

skal være bevillingsmyndighed.  

Samtidig med lovforslaget er det også ønskeligt at der skal være flere behandlingstilbud, ligesom 

der i folkeskolen også skal være undervisning der indeholder forebyggelse. Det vigitigste  



 

 

 

 

indsatsområde er altid, at gøre alt for at give den næste generation bedre vilkår. Lad os øge 

ressourcerne hos dem, således at man fremadrettet kan realisere de forestillinger om børns aner.  

Med disse bemærkninger opfordrer vi at der gives god tid til behandling i udvalgene, da det er et 

stort og komplekst område. Vi ønsker udvalgene et godt arbejde   

 

Laura Táunâjik 

Siumut 


